
DIARI DE SESSIONS DE LA
COMISSIÓ DE SALUT

DEL PARLAMENT DE LES ILLES BALEARS

DL PM 1095-2011 Fq.Con.núm. 33/27 XI legislatura Any 2024 Núm. 21

 

Presidència
de la Sra. María José Verdú i Torres

Sessió celebrada dia 24 d'abril de 2024 

Lloc de celebració: Seu del Parlament

SUMARI

PROPOSICIONS NO DE LLEI:

1) RGE núm. 3586/24, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a reformes al parc sanitari de Bons Aires. . . . . . . 212

2) RGE núm. 3847/24, presentada pel Grup Parlamentari Mixt, relativa a visibilitat, diagnòstic i tractament integral de l’endometriosi.
. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 214

 



212 SALUT / Núm. 21 / 24 d'abril de 2024 

LA SRA. PRESIDENTA:

Bona tarda, senyores i senyors diputades. Començarem la
sessió d’avui i, en primer lloc, demanaria si es produeixen
substitucions.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Sí, presidenta, Pilar Carbonero substitueix Irantzu
Fernández.

LA SRA. PRESIDENTA:

L’ordre del dia d’avui consis...

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sí, perdó, perdona, jo substitueix Pep Castells. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Cristina. 

1) Proposició no de llei RGE núm. 3586/24, presentada
pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a reformes al
parc sanitari de Bons Aires.

En primer lloc, passam al debat de la Proposició no de llei
RGE núm. 3586/24, presentada pel Grup Parlamentari
Socialista, relativa a reformes del parc sanitari de Bons Aires.
Per a la seva defensa, per part del Grup Parlamentari Socialista,
té la paraula la Sra.  Gómez, per un temps de cinc minuts.

Quan vostè vulgui.

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

 Gràcies, presidenta, bona tarda, diputats i diputades. És
cert que sabem que la salut mental i el benestar emocional té un
protagonisme especial, sobretot després de la pandèmia, són
moltes les necessitats dels ciutadans i són moltes les reformes
i els objectius que tenim per poder donar resposta. 

És cert que podem dir que des de l'any 2016, en què es va
fer un pla d'atenció a la salut mental, doncs s'han incorporat
prou recursos, tant en nombre de professionals com en
programes específics, humanització de l’assistència, nous
dispositius assistencials, sobretot, amb la intenció de garantir
l'equitat entre les diferents àrees. Ha estat un dels objectius
principals.

També pensàvem que la creació de l'Oficina de Salut
Mental i la coordinació que han realitzat des del Servei de Salut
amb totes les entitats i institucions, associacions de pacients,
etc., han permès treballar d'una manera molt transversal, i es va
elaborar aquell pla estratègic, no entraré més en què és el pla
estratègic, però sí vull dir-los que una de les línies estratègiques
fonamentals o prioritàries era, són 10 línies en total, i la setena
línia és precisament el parc sanitari de Bons Aires. 

Per una banda, hi havia un objectiu primordial, que era
desinstitucionalitzar moltes de les persones que ocupaven

places en aquell recinte, a diferents edificis, a diferents àrees,
i això va ser una feina molt interessant i a la vegada molt dura,
molt llarga, àrdua, però es va aconseguir desinstitucionalitzar
persones que duien més de trenta anys vivint, perquè allà era el
lloc on vivien, dins l'Hospital Psiquiàtric.

Després, evidentment, es va prioritzar la reforma dels
diferents edificis d'una manera planificada. Així, podem veure
que s'ha remodelat d’una manera integral l'edifici Unitat de
Lluerna, la d'Alfàbia, és un nou edifici, Galatzó, consolidant-se
com una unitat de mitja estada. També el club social i de
teràpia ocupacional, es va reformar tota la climatització de
l'edifici psicogeriàtric i, com saben, està en marxa la
remodelació dels 83.000 m2 del recinte que disposa de zones
verdes, un hort urbà i projecció de nous equipaments sanitaris,
com un centre de salut i serveis d'urgències.

Com deia, són molts els reptes per continuar i les accions
que s'han de desenvolupar. Veiem que ens diuen que la direcció
general ha estat estratègica, ha estat pionera, ja no ho és, hi ha
més direccions generals, però, en qualsevol cas, ens semblava
bé que hi hagués aquesta direcció general, però sí que no veiem
un avanç en la direcció general, no veiem nous projectes, no
veiem noves formes de fer, no veiem ni tan sols continuïtat.

I per mor que hi ha pacients que passen llargues estades en
alguns dels edificis i ens han fet arribar els seus suggeriments
de necessitat de reforma d’aquests edificis, doncs, plantejam la
proposició no de llei i instam el Govern de les Illes Balears, des
del Parlament, a continuar donant suport als serveis que tracten
la salut mental dels pacients i familiars; també a incrementar el
suport a diferents entitats que estan relacionades directament
amb la salut mental; a enfortir també les estratègies d'autocura
i eines de gestió emocional per als pacients i els seus cuidadors;
i a desenvolupar un pla d'infraestructures. I, en aquest sentit, un
punt específic, la reforma dels diferents edificis que es troben
encara pendents, o sigui que era una reforma planificada, com
dic, dins el parc sanitari de Bons Aires.

També la necessitat, pensam, d'incloure una nova línia
estratègica al nou pla de salut mental, que esperam que es faci
aviat o que es presenti aviat, i continuar amb la construcció del
centre de salut i del SUAP, que estan dins del recinte, així com
desenvolupar el Pacte pel benestar emocional i la salut mental,
aprovat al Parlament el passat setembre del 2022.

 Gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Per part del Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca té la paraula la Sra. Carrió, per un temps de cinc
minuts. En voler.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. Poc més a afegir a l'exposició de
la Sra. Gómez. MÉS per Mallorca donarà suport a aquesta PNL
perquè així ho marcàvem a la interpel·lació i al Ple, que també
es referia a la salut mental. Les necessitats en aquest sentit són
moltes i qualsevol proposta crec que ha de ser benvinguda.
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Em sorprendria que el Partit Popular no ho veiés així, en
qualsevol cas, són línies que continuen una feina
desenvolupada la passada legislatura i hi ha molt camí a fer,
perquè les infraestructures són importants, sens dubte, i així es
plantejava en el moment de la interpel·lació d'ahir, on es deia
que de vegades, per mor de les dificultats d'espais, s'havien de
fer torns o s'havien de fer horaris d'horabaixa o s'havien d'obrir.
Jo crec que, efectivament, les infraestructures són importants i
hem de tenir i hem de mantenir una línia contínua, i així és el
Pla d’infraestructures que va presentar el Sr. Ureña, ara fa un
parell de mesos en seu parlamentària, però que això no ens pot
aturar a l’hora de fer les incorporacions corresponents amb
professionals, i que haurem de..., o el Govern haurà de fer totes
aquelles adaptacions i imaginacions possibles per facilitar els
serveis. 

Per tant, res més, senzillament agrair la proposta. Crec que
les propostes de tots els grups sumen en aquest sentit i vull
manifestar de nou el suport a la PNL. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sra. Carrió. Per part del Grup Parlamentari Mixt
té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ: 

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, nosaltres també donarem
suport a aquesta proposta. Efectivament, redunda en diverses
que ja s'han presentat a comissions i també a plenari de diverses
iniciatives. 

Després de la pandèmia, i especialment en alguns
col·lectius molt concrets, com la gent jove, els índexs de
problemes de salut mental han quedat desbordats i és necessari,
per tant, incrementar les dotacions tant a Primària com en
especialitat. 

Després, aquí hi ha propostes molt concretes en temes
també d'urgències d'algun centre específic, com el parc sanitari
de Bons Aires. I el que dèiem abans, que tot suma i que tindrà
el nostre suport i esperam que totes aquestes propostes tirin
endavant amb la programació que pugui fer el govern actual. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula la Sra. Borrás, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, presidenta, bona tarda, diputats i diputades. Bé,
estam totalment d'acord que la salut mental i el benestar
emocional són avui més importants que mai i que tenen cada
dia més protagonisme, n’hi ha prou a fer un repàs de les
preguntes que es fan a aquest parlament o de les PNL que es
duen a aquesta comissió, és probablement un dels temes que
més protagonisme té aquesta i la passada legislatura. Fins i tot
grups que a altres legislatures no s’interessaven, ara se’n fan
ressò. 

La falta de salut mental i de benestar afecta tots els grups,
com ha dit la companya del Grup Mixt, però especialment els
grups més vulnerables. Els diferents governs que hem tengut a
aquesta comunitat autònoma han tengut molta sensibilitat amb
la salut mental, torn recordar el Pla de salut mental del 1998 i
del 2006 del Partit Popular i el darrer del Partit Socialista. I
aquest nou govern del Partit Popular ha recollit totes aquestes
sensibilitats i ha apostat creiem que encara una mica més fort,
ha posat en marxa la primera Direcció General de Salut Mental
d'Espanya, malgrat que sembla que sap greu a qualcú, però sí,
va ser la primera d'Espanya, per unificar i coordinar tant els
recursos com les necessitats, i hi ha dedicat més inversió que
mai, ha augmentat 5 milions d'euros el pressupost. 

Ara, en aquests moments, ja s'elabora el nou pla estratègic
de salut mental, fa quatre dies ho han pogut veure a les xarxes,
hi va assistir la comissionada del Govern central, la Sra. Belén
González va anar a una d'aquestes reunions del pròxim pla de
salut mental. 

Un dels eixos fonamentals del pacte de la salut, que vol fer
aquest govern, precisament una de les seves línies és la salut
mental, i sense deixar de mans el pacte que férem a aquest
parlament la passada legislatura, vàrem fer un Pacte de salut
mental i tant la Direcció General de Salut Mental com la
mateixa presidenta del Govern en cap moment no volen defugir
d’aquest pacte que férem.

Crec que està fora de dubte l’interès per la salut mental de
tots els governs, i particularment del Govern de Marga Prohens,
que seguirà apostant per polítiques que avancin en la capacitat
de detectar, acompanyar i reorientar les persones que pateixin
problemes de salut mental i se seguirà amb el suport a les
entitats i grups de famílies i persones amb trastorns de salut
mental. S’empoderaran les persones i se’ls facilitaran eines
d’autocura, i ara en aquests moment s’ha començat a fer un
pilotatge de pacient actiu amb depressió major. 

Respecte de les infraestructures, li vull dir a la Sra. Gómez,
que m’ha fet repassar una altra vegada el pla estratègic, i no
parla del parc de Bons Aires, parla de l’Hospital Psiquiàtric,
però del parc de Bons Aires no en parla. De fet, aquest parc de
Bons Aires es va començar a dir el 2020, el 2019..., el 2016 no
es deia, ni se’n havia començat a parlar.

Hem de dir que s’està a punt de recepcionar el parc de Bons
Aires, creiem que quedarà molt bé, gràcies al Partit Socialista,
que va fer una bona planificació d’aquesta urbanització. Durant
el mes de gener i febrer es varen reformar el control
d’infermeria del Psicogeriàtric i s’ha iniciat ara la reforma de
la UCA Jove. A finals de juny es començarà la licitació del nou
centre de salut, que està previst que comenci per a l’any 2025.
I com veuen, seguim el Pla d’infraestructures actual i,
juntament amb la Gerència de Son Espases i la Direcció
General de Salut Mental, s’estudiaran les necessitats i es
resoldran a mesura que sorgeixin. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Borrás. Té la paraula per contradiccions el
grup proposant, per un temps de cinc minuts. Sra. Gómez, en
voler.
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LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Gràcies, Sra. Presidenta. Gràcies a tots els grups pel suport
a la proposició no de llei. És cert que són molts els reptes, jo
crec que el menys important és qui fa les coses mentre es facin,
i és el que comentàvem abans; és a dir que és cert que allò era
l'Hospital Psiquiàtric, un Hospital Psiquiàtric carregat
d’història i una part d’aquesta molt negre, des de la Guerra
Civil, on les persones s’ingressaven de manera forçosa i de
vegades no tenien res a veure amb la patologia mental i, per
tant, crec que té, com dic, una llarga història.

I crec que és important continuar fent feina en tot el recinte,
deixar d’anomenar-lo Hospital Psiquiàtric i parlar d’un parc
sanitari, perquè realment és un espai meravellós, de 83.000 m2,
on hi ha jardins que es pretenen obrir a la ciutat, perquè la gent
pugui també gaudir d’un espai verd, que es pugui connectar
amb la resta de la ciutat i que, per tant, sigui això, un espai de
convivència per a tots i totes.

És cert que s’ha treballat, però s’ha de continuar treballant
amb la reforma dels edificis que encara queden pendents, pel
que ens comenten els pacients, que necessiten un entorn tal
vegada més amable del que poden tenir en aquests moments. 

En qualsevol cas, doncs agrair el suport i esperam que es
continuï treballant, que s’aprovi tot el que s’hagi d’aprovar i tot
el nostre suport evidentment, com així ho vàrem dir també a la
directora general de Salut Mental.

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Entenc que demanen vostès votació per separat? D’acord.
Acabat el debat, passam a votar la Proposició no de llei RGE
núm. 3586/24. Vol agrupar qualque punt, o vol cada punt per
separat?

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Per la nostra part, podríem agrupar els punts 1, 2 i 3..., 4, 5
i 6..., podríem fer 1, 2 i 3 i després 7 i 8 i 4, 5 i 6...,  4, 5 i 6 i la
resta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passarem ara a votar els punts 1, 2, 3, 7 i 8.

I ara passam a votar els punts 4, 5 i 6.

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 3586/24, relativa a reforma del parc sanitari de Bons
Aires.

2) Proposició no de llei RGE núm. 3847/24, presentada
pel Grup Parlamentari Mixt, relativa a visibilitat,
diagnòstic i tractament integral de l’endometriosi.

A continuació, passam al debat de la Proposició no de llei
RGE núm. 3847/24, presentada pel Grup Parlamentari Mixt,
relativa a visibilitat, diagnòstic i tractament integral de

l’endometriosi. Per a la seva defensa, per part del Grup
Parlamentari Mixt, té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de
cinc minuts.

Quan vulgui.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. A la Guía de atención a las
mujeres con endometriosis en el Sistema Nacional de Salud,
publicada el 2003, el Ministeri de Sanitat defineix
l’endometriosi, com la implantació i creixement benigne de
teixit endometrial fora de l’úter. La naturalesa benigna
d'aquests teixits, que diferencia l’endometriosi del càncer, no
implica que les dones afectades per aquesta malaltia no
pateixen importants lesions. Les localitzacions més afectades
per l’endometriosi són el peritoneu pelvià i els ovaris. 

Tot i que, tal com reconeix la Guía del Sistema Nacional de
Salud, ocasionalment, poden trobar-se a altres parts, com
l’intestí, la bufeta, l'estómac, el pulmó, etc., causant importants
lesions i dolor crònic. Els símptomes més comuns d'aquesta
malaltia són: dismenorrea, dispareunia, infertilitat i dolor pelvià
crònic. A més, les dones que la pateixen poden presentar
símptomes no ginecològics, com dolor abdominal o d’esquena,
dolor en el moment d’orinar, de defecar, hemorràgies, etc.
Respecte de la infertilitat, aquesta aconsegueix fins a un 30 o
un 40% de les dones afectades per endometriosi. 

La incidència de l’endometriosi és enorme, segons l'OMS,
afecta un 10% de les dones en edat fèrtil, 176 milions de dones
a tot el món i uns 2 milions a tot Espanya. No obstant això, el
temps mitjà des de l’aparició dels primers símptomes fins al
diagnòstic de la malaltia, supera actualment els 5 anys i moltes
dones no arribaran mai a ser diagnosticades, una cosa
impensable en altres patologies. D’açò és responsable un
desconeixement social generalitzat, desconeixement que afecta
també, en part, el col·lectiu mèdic, així com la normalització
social del dolor menstrual. 

La invisibilitat de l’endometriosi és una mostra més de
violència institucional contra la dona i, conseqüentment, ha de
ser abordada. Per açò aquesta proposició no de llei reclama la
necessitat de donar a conèixer l’endometriosi i visibilitzar les
dones que la pateixen, així com d’incloure l’endometriosi en els
plans de formació dels nostres professionals sanitaris actuals i
futurs.

A la situació d’infradiagnòstic descrit anteriorment, també
s'uneix l'absència d'un tractament efectiu que avui dia pugui
garantir una cura per a aquesta malaltia; que no existeixi una
cura implícita, per una banda, no significa que no s'hagi
d'impulsar la recerca en aquesta matèria. D'altra banda, açò no
implica tampoc que no es pugui millorar substancialment
l'atenció sanitària rebuda per les pacients. I encara que en els
darrers anys s'han obert pas tractaments cada vegada menys
agressius i tècniques quirúrgiques menys invasives, com la
laporoscòpia, és necessari continuar avançant cap a un protocol
d'actuació unitari i específic per a les pacients d'aquesta
malaltia, centralitzar l'atenció mèdica en una unitat
especialitzada multidisciplinar, així com garantir, també, que
aquesta atenció integral quedi coberta íntegrament pel sistema
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públic de salut. Es garanteix així, que el diagnòstic i el
tractament de l’endometriosi no depengui del lloc de residència
de la pacient i que totes les seves conseqüències, tant físiques
com psicològiques, s'abordin de manera integral i coordinada. 

És per tots aquests motius que es presenta la següent
proposició no de llei.

El primer punt: “El Parlament de les Illes Balears insta el
Govern de les Illes Balears, en col·laboració amb les
administracions autonòmiques, insulars i locals a treballar per
garantir una atenció integral i interdisciplinar per a la detecció,
diagnòstic, control i tractament de l’endometriosi que inclogui,
per una banda, la cobertura dels medicaments i les teràpies de
suport que siguin prescrites a cada cas, així com tots els
procediments i les tècniques necessàries, les quals inclouen,
però que no es limitin a un examen pelvià,
histerosalpingografia, ecografia i cirurgia laparoscòpica,
laparotomia, histerectomia i fàrmacs.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a realitzar campanyes de conscienciació sobre
l'endometriosi per a tota la població.

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a garantir la formació especialitzada en
endometriosi de tot el personal sanitari i sociosanitari,
especialment d’aquells especialitzats en ginecologia i
obstetrícia.

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar la investigació científica per poder
elaborar tractaments efectius contra l’endometriosi. 

I 5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a treballar, en col·laboració amb les
administracions autonòmiques, insulars i locals, la creació de
protocols  que garanteixin que totes les dones que pateixen
endometriosi tenguin accés als mateixos tractaments i que
aquests siguin oferts als centres mèdics de les Illes Balears."

Moltes gràcies. Em falten cinc segons. Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari MÉS té la
paraula la Sra. Carrió, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. Des de MÉS per Mallorca
donarem suport a aquesta PNL, que agraïm a la Sra. Gómez
que l'hagi presentada, entenem que és molt encertada, perquè,
tot i que és ver que els darrers anys hi ha hagut avanços
vinculats amb aquesta malaltia respecte de baixes i nivell de
conscienciació, pensam que és una malaltia com molt
desprestigiada, com molt desvalorada, com molt ignorada des
del punt de vista social, no des del punt de vista mèdic,
òbviament, sinó la visió que es pugui tenir externament en això.
I això està vinculat, i segurament em direu que ja torna a estar
aquesta dona con el patriarcado y el machismo, pero es que es
así, està vinculat a això. Per tant, aquesta resposta de llevar-li

importància, de la valoració social com que és una exageració,
que és com una excusa perquè tres dies a la setmana no vagis
a fer feina i que puguis agafar la baixa, això és present i cal
lluitar-hi.

Per tant, més enllà de les propostes vinculades a l'àmbit
sanitari, les propostes vinculades a la formació de professionals
i a la conscienciació crec que són especialment rellevants per
una qüestió, sobretot a nivell de conscienciació, i és perquè les
dones donin importància al seu mal, perquè de vegades som les
dones mateixes o nosaltres mateixes que llevam valor o llevam
importància al mal que patim. Per tant, si la tasca i les
campanyes de conscienciació que, escolta, el teu mal no és
normal, vés a mirar-ho, augmentarem els nivells de diagnòstic
i, per tant, també augmentarem un millor tractament d’aquesta
malaltia. 

Per tant, per tota aquesta exposició creiem que és important
aquesta PNL i li donarem suport.

 Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sra. Carrió. He de demanar disculpes perquè m'he
equivocat, hi havia esmenes i no he girat el full i he seguit
llegint allò d’abans. Perdonau, deman disculpes.

A continuació, el Grup Parlamentari Socialista ha presentat
l'esmena RGE núm. 5752/24 i, per a la seva defensa, té la
paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I PICARD: 

Bé, en realitat són tres esmenes, tres esmenes, se n’han
presentades tres, i dues del Partit Popular, no és cert? Bé, jo
defens les tres.

Bé, donarem suport, Sra. Gómez, a la proposició no de llei.
Consideram que les dones han de ser informades i participar en
la presa de decisions i deixar de patir en silenci, que ja està bé.

Tot i que els serveis que fan el diagnòstic..., miri, una de les
esmenes que volia fer i he de dir que finalment no la vaig fer,
però que crec que és important també, és que els serveis que
fan el diagnòstic són els de ginecologia, però és molt important
que els equips de primària siguin també coneixedors de tota la
simptomatologia, com ha dit la Sra. Gómez, no només de la
simptomatologia ginecològica sinó de tota la resta, hi ha
afectació extragenital, intestinal, urinària, pot haver-hi dolor
pèlvic intens, sagnat anormal, hematúries, problemes
d’infertilidad, etc. Per tant, davant tots aquests símptomes és
important que els equips de primària coneguin la malaltia i
tenguin uns protocols de derivació correctes davant la sospita
per poder enviar a l'hospital. 

Després, en relació amb les tres esmenes que hem fet, els
tractaments pensam que han de ser interdisciplinaris, també
vostè ho comentava. Els professionals han de ser experts, però
no s'ha d'oblidar la prevenció, els hàbits de vida saludables
repercuteixen en la qualitat de vida i sembla que disminueixen
els símptomes, si bé encara no s'ha pogut establir una relació
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causal, però sí que s'estudia que el sobrepès i l’endometriosi
estan relacionats, així com també el consum d'alcohol i el tabac.
De la mateixa manera, l’exercici moderat de quatre hores
setmanals s’associa inversament amb el risc d’endometriosi.
Per tant, pensam que les comares i infermeres d'atenció
primària tenen un paper determinant, perquè de cada vegada hi
ha més evidència en aquest sentit, tot i que l’evidència més
sòlida és la de factors genètics i la predisposició familiar. Per
això, parlam a la primera esmena de promoció de la salut,
bàsicament.

Després proposam una actualització de la Guia del 2013 del
ministeri, atès que han passat ja més de deu anys, s'ha avançat
en teràpies farmacològiques, però també en no
farmacològiques.

I com a darrer punt, també volem fer especial esment al dret
que tenen les dones de sol·licitar la reproducció assistida en cas
de desig d'embaràs i, per tant, l'obligació per part dels
professionals d’informar adequadament. 

Esperam que s’acceptin les esmenes i tornam a agrair la
iniciativa per lluitar contra l'escletxa de gènere en la salut de les
dones. 

Gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. El Grup Parlamentari Popular ha
presentat les esmenes RGE núm. 5850 i 5851/24. Per a la seva
defensa té la paraula la Sra. Palau, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. PALAU I BONED:

Gràcies, presidenta. Sra. Gómez, vull comentar-li que des
del Grup Popular la consideram una bona iniciativa i, en termes
generals, coincidim amb el que s’hi exposa. Creiem, com vostè
diu, que les dones afectades per l’endometriosi pateixen
importants lesions i conseqüències com dolors incapacitants,
infertilitat, problemes intestinals o fins i tot en casos més
extrems la mort. És una malaltia crònica incurable i que segueix
sent molt desconeguda, malgrat que afecta 2 milions de
persones a Espanya. 

Per tant, compartim, com he dit, la importància i
preocupació d'aquesta iniciativa, així que seré breu i passaré a
detallar-li la nostra.

Al punt número 2 votarem que no, ja que consideram que
no té molt de sentit una campanya de conscienciació ja que no
és una patologia evitable, com pot ser, per exemple, el no
fumar per evitar un càncer, etc. Sí la informació i la formació
dels professionals, això per suposat.

Quant al punt número 3, que insta el Govern de les Illes
Balears a garantir la formació especialitzada en endometriosi
a tot el personal sanitari i sociosanitari, votarem que sí, hi
estam totalment d'acord. 

Quant al punt número 4, votarem que sí, el Grup Popular
està sempre a favor de la investigació, IdISBa, etc.

Hem presentat nosaltres dues esmenes a la iniciativa: al
punt número 1 proposem substituir a partir d’“... així com tots
els procediments...” fins al final per “... així com totes les
proves i procediments que hagin demostrat evidencia
científica”. Per tant, el punt número 1 quedaria redactat de la
següent forma: “El Parlament de les Illes Balears insta el
Govern de les Illes Balears, en col·laboració amb les
administracions autonòmiques, insulars i locals a treballar per
garantir una atenció integral i interdisciplinària per a la
detecció, diagnòstic, control i tractament de l’endometriosi que
inclogui a la seva cobertura els medicaments i les teràpies de
suport que siguin prescrites a cada cas, així com totes les
proves i procediments que hagin demostrat evidència
científica”.

Al punt número 5 proposem que el punt acabi amb “tenguin
accés als mateixos tractaments”, i anul·lar la part que diu: “que
aquests siguin oferts...” fins al final. Per tant, el punt número 5
quedaria redactat de la següent forma: “El Parlament de les
Illes Balears insta el Govern de les Illes Balears a treballar, en
col·laboració amb les administracions autonòmiques insulars i
locals, en la creació de protocols que garanteixin que totes les
dones que pateixen endometriosi tenguin accés als mateixos
tractaments”. Proposam aquesta esmena, perquè consideram
important que sí, que totes les dones han de tenir els
tractaments, però que si només és una pacient que té una
endometriosi molt concreta no té sentit ni es pot muntar una
unitat només per a una persona. En aquest cas concret, creiem
que podria remetre’s a altres centres de l'Estat.

Com he comentat, i si s'accepten les nostres esmenes,
donarem suport a tots els punts de la iniciativa, excepte el punt
número 2, pel motiu que ja hem explicat. 

Quant a les esmenes del Grup Parlamentari Socialista, si
s'accepten, votarem que sí als tres punts, però ho volíem
especificar una miqueta: al punt número 1 votarem que sí, però
hem de comentar que creiem que és molt important informar
que la relació de sobrepès, consum de tabac i alcohol, és
primordial per a la vida sana, no només per a aquest tipus de
malaltia, creiem que pot estar relacionat amb molts tipus de
malalties, no només amb les dones que pateixen endometriosi. 

En el punt número 2 votarem que sí, però hem d’aclarir
també que no només les dones que pateixen endometriosi tenen
aquest dret, el dret de..., això, de la reproducció assistida,
perdonau, sinó que també, per exemple, doncs les dones que
poden patir ovaris poliquístics i qualsevol tipus de dona que
pugui tenir problemes amb al fertilitat.

I quant al punt número 3, malgrat que no es coneix l’origen
ni els motius pels quals es pateix l’endometriosi, sí creiem
important informar les dones sobre el seu tractament. Per tant,
hi votarem a favor també.

Gràcies, presidenta.

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Perdoni presidenta, la tercera esmena era l’actualització de
la guia, d’instar el ministeri que actualitzi la guia.
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LA SRA. PALAU I BONED:

Perdona, sí, volia especificar que, malgrat que no se sap,
però que sí que consideram important que s’actualitzi. Estam
d’acord.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Palau. Procedeix ara a la suspensió de la
sessió per un temps de deu minuts, per la qual cosa es demana
al grup proposant si volen una suspensió de la sessió o si
podem continuar.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Jo crec que podem continuar.

LA SRA. PRESIDENTA:

Un cop recomençada la sessió, si així pertoca, intervenció
del grup proposant per fixar la posició i assenyalar si accepta
les esmenes, per un temps de cinc minuts.

Sra. Gómez, en voler.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, en primer lloc, vull agrair el
suport a la iniciativa, perquè entenc que les esmenes, en
principi, bé, excepte una que no l’acceptam, i que em sap greu
que no l'acceptin, perquè la campanya de l’endometriosi jo crec
que tenia un sentit i és enviar el missatge a totes les dones que
s'han acostumat a passar mal, que açò no és un mal qualsevol
que hem de passar perquè tenim la menstruació, hi ha mals que
són a causa d’endometriosi o ovaris poliquístics, i la veritat és
que, bé, que la cultura i la història ens ha imposat aquest rol de
patidores, i que està bé que es conegui, que pot succeir que
tenguis més mal del que pertoca, que no pertocaria tenir res,
però, vaja. Per tant, em sap greu que aquesta no surti o no li
donin suport.

Després, la resta li puc acceptar, menys una cosa que no
acab d’entendre, és a dir, dins de la supressió del punt cinquè,
la darrera part del text proposat, era que aquests siguin oferts
pels centres mèdics de les Illes Balears. Llavors vostè també ha
dit ara que en alguns casos, ha proposat que s’enviïn les
pacients a centres de la península -no sé si ho he entès bé-, i, és
clar, açò realment em sobta, perquè ja ens toca venir des de les
illes a Mallorca, i sabem que toca, un cas..., bé, no, és que tenc
interès a entendre el motiu, perquè, és clar, si ho suprimim tot,
és a dir, bé, em costa entendre per què no podem mantenir que
aquests siguin oferts als centres mèdics de les Illes Balears, la
veritat.

Jo el que vull és que aquesta proposta surti, perquè crec que
és molt necessària i intentaré ser..., doncs no vull ser molt
rígida, però no entenc que haguem de pensar que cap pacient de
Balears, a no ser que sigui un cas..., que no sigui atès a Balears.
O jo no ho he acabat d’entendre. 

I respecte de les esmenes del Partit Socialista, les acceptam
totes, però hi ha un trosset, Sra. Gómez, que m’estimaria més

que no sortís, i li explicaré per què: entenem que dins la
promoció de la vida saludable ja hi entra explicar que no convé
tenir sobrepès, que no convé fumar, que no convé beure
alcohol, i li dic açò perquè, en el tema de l’obesitat i de la
grassofòbia, hi ha una escletxa important, i és que quan veuen
una persona que té sobrepès, la posen a aprimar, com a primer.
Alerta!, no, no, açò ja li dic jo que succeeix. Llavors, jo crec
que amb l’expressió “foment d'una vida saludable” i, fins i tot,
podria entrar aquí allò de fer exercici, jo crec que ja s'inclouria
la resta. Nosaltres pensam que hi ha escletxa de gènere, d'edat,
però també hi ha escletxa, i moltes vegades l’obesitat no és
només un tema d'alimentació. I no sé si podríem fer l'esforç que
açò no surti, perquè es pugui considerar inclòs dins la promoció
d'una vida saludable. Pensam que sí que hi ha escletxa en temes
de sobrepès. 

Bé, no sé, com que no solc entrar moltes propostes, perquè
no em solen tocar, tampoc no control molt la dinàmica. Jo em
posaria a fer un debat, però sé que no toca.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Entenc, Sra. Gómez, li sol·liciten que
el nou punt quedi com “El Parlament de les Illes Balears insta
el Govern de les Illes Balears a promoure la salut, els estils de
vida saludables i l’exercici físic.” Fins aquí és on acceptaria. En
cas que ho vulgui incloure tot, vostè no acceptaria aquesta
esmena?

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Ja està, el que succeeix és que hi ha determinats casos en els
quals les malalties estan condicionades, és a dir, patir
hipertensió o malalties cardíaques està directament relacionat
amb el sobrepès i aquesta sembla que també. Llavors, per això
ho posàvem...

LA SRA. PRESIDENTA:

Per tant, entenc que accepta que quedi així, que s’aturi fins
on posa “l’exercici físic”.

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Sí, si així se senten més còmodes, sí.

LA SRA. PRESIDENTA:

Posa “El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de
les Illes Balears a promoure la salut, els estils de vida
saludables i l’exercici físic.” Quedaria així aquest nou punt.

Els altres dos queden acceptats talment com són.

I les dues esmenes del Partit Popular queden acceptades.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Bé, no sé si podem... Sí?
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LA SRA. PALAU I BONED:

Sí, podem deixar-ho com...

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

D’acord, mantenim l’afegitó? Perfecte, doncs jo ho agraesc
moltíssim. És a dir, quedaria talment com diu el Partit Popular,
però incloent el nostre afegitó. D’acord, fantàstic, ho agraesc
molt.

LA SRA. PRESIDENTA:

Entenc que quedaria, perquè quedi clar, llegiré el punt
número 5, que quedaria: “El Parlament de les Illes Balears insta
el Govern de les Illes Balears a treballar, en col·laboració amb
les administracions autonòmiques, insulars i locals en la creació
de protocols que garanteixin que totes les dones que pateixin
endometriosi tenguin accés als mateixos tractaments i que
aquests siguin oferts pels centres sanitaris de les Illes Balears.”
Correcte?

D’acord, idò entenc que volen tots els punts conjunts, llevat
del punt número 2.

Idò passaríem a votació i votaríem els punts 1, 3, 4, 5, més
els punts 6, 7, i 8, que són els tres punts nous. Tots menys el
punt número 2. Un momentet..., poden votar ara. No, ara sí.

(Remor de veus i algunes rialles)

I ara passaríem a votar el punt número 2.

Correcte. En conseqüència, queda aprovada la Proposició
RGE núm. 3847/24, relativa a visibilitat, diagnòstic i
tractament integral de l’endometriosi.

No havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió.
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